
 یک سوم جمعیت شهری مشهد در 
سکونتگاه های غیررسمی هستند!

علی رضازاده همدانی مدیرعامل سازمان بازآفرینی فضاهای 
شهری شهرداری مشهد،  گفته: درحال حاضر بیش از یک 
سوم جمعیت شهری در سکونتگاه های غیررسمی با مساحت 
سه هزار و ۸۹۴ هکتار سکونت دارند که موجب ایجاد آسیب و 
معضلات زیادی شده است، رویکرد این دوره مدیریت شهری، 
نگاه ویژه به حاشیه شهر است و بخش زیادی از هزینه ها در 
این حوزه تعریف شده که یکی از آن ها پروژه های زودبازده 
است. رضازاده همدانی در نشست خبری با اصحاب رسانه، 
اظهار کرده: درحال حاضر بیش از یک سوم جمعیت شهری 
در سکونتگاه های غیررسمی با مساحت سه هزار و ۸۹۴ هکتار 
سکونت دارند که موجب ایجاد آسیب و معضلات زیادی شده 
است. او ضمن اشاره به اینکه ۴۰درصد بودجه عمرانی شهرداری 
به حاشیه شهر تعلق گرفته که کار ارزشمندی است، بیان کرد: 
از تاریخ ۳۰ آذر ۱۴۰۰ یک سال فرصت داشتیم تا پروژه های 
تعریف شده به ثمر بنشیند و با عنایت به دستورات شهردار 
فرآیندهای ۱۱ مرحله ای به چهار مرحله تقلیل یافته و روند کار 
سرعت گرفت و امروز در آستانه بهره برداری از پروژه  ها هستیم. 
او اضافه کرده: به طور کلی حدود ۱۲۵ جلسه با معتمدین قبل از 
مصوبه نهایی و ۵۰ جلسه با شورای نظارتی و شهرداران برگزار 
شد که منجر به تصویب ۴۱۰ پروژه شده است که ۱۷۳ پروژه 
روبنایی و ۲۳۷ پروژه زیربنایی است و بیش ترین اعتبارات به 
پروژه های زیربنایی اختصاص یافته است. رضازاده همدانی 
عنوان کرده: در سال ۱۴۰۰ حدود ۲۰۰ هزار کیلومتر مربع 
در کل شهر پیاده روسازی شده که ۱۲۸ هزار متر مربع آن در 
حاشیه شهر است. یکی از مشکلات اصلی در ایجاد معابر سواره رو 
قیر بود که با رایزنی ارگان های بالا دستی و مسئولین برای اولین 
بار در مشهد و کشور، بالاترین قیر رایگان را از آن خود کردیم 
و دو هزار تن قیر را به صورت رایگان دریافت کردیم  که برای 
آسفالت ۲۸۰ هزار متر مربع از معابر کافی است، همچنین قیر 
دولتی برای بهسازی تمامی معابر دریافت شد. او در خصوص 
بافت های فرسوده اظهار کرده: درحال حاضر چهار بافت مصوب 
شامل آبکوه، عامل، شهدا و وکیل آباد وجود دارد که ظرف سه 
سال آینده دو بافت شهدا و عامل به نتیجه نهایی و بقیه به وضع 
مطلوب می رسد. مدیرعامل سازمان بازآفرینی فضاهای شهری 
شهرداری مشهد در خصوص وام دفاتر تسهیل گری بیان کرده: 
درحال حاضر بخش اعظم پهنه وسیع حاشیه شهر سند ندارد و 
بخش زیادی از زمین ها آستانه هستند. همچنین اداره کل ثبت 
اسناد استان نیز باید همراهی هایی داشته باشند تا مردم بتوانند 
وام دریافت کنند از طرفی مردم این منطقه توان بازپرداخت 
وام خود را ندارند که به دنبال رفع این مشکلات هستیم. او در 
خصوص اعتبارات پروژه های زودبازده ادامه داد: ۸۰۰ میلیارد 
برای ۱۱ منطقه هدف پیش بینی شده و سهم هر محله ۱۰ 
میلیارد تومان است و براساس آخرین اطلاعات، پروژه ها ۴۸ 
درصد پیشرفت فیریکی و ۳۷ درصد پیشرفت ریالی دارند که 
این شیب در حال سرعت گرفتن است و ۵۷ درصد از ۴۰ درصد 
بودجه شهرداری تاکنون تامین اعتبار شده است. او بیان کرده: 
به واسطه پیگیری های صورت گرفته ۱۶ بند و چهار الی پنج 
ماده احصا شد تا از ظرفیت های ملی برای کمک به حاشیه شهر 
استفاده کنیم و تاکنون در کشور بیش ترین مطالبات از دولت 
را دریافت کرده ایم و برای اولین بار در کشور ردیف بودجه 
اختصاصی برای کمک به شهرداری مشهد ایجاد شده است. او 
ضمن اشاره به اینکه دفتر تسهیلگری طرق اولین دفتر بومی 
در حال به ثبت رسیدن است، گفته: این دفتر به عنوان الگو 
برای کل کلانشهرها ارائه خواهد شد. به پیشنهاد اجرای طرح 
توسعه به شرق اشاره و بیان کرده: برای توسعه به شرق منتظر 
تایید طرح های بالادستی هستیم، تا تایید کمیسیون ماده پنج 
و تایید طرح های بالا دستی به نتیجه نرسد سازمان بازآفرینی 

نمی تواند ورود پیدا کند. 

آرمان ملی: دوشنبه شب، شهرک اکباتان 
تهران، لااقل با توجه به تصاویر و فیلم های 
ارسال شده در شبکه های مجازی توسط 
ساکنان شهرک که بعضا از پنجره های 
واحدهای خود تهیه کرده بودند، شب آرامی 
را پشت سر نگذارند. شهرک اکباتان از جمله 
محله هایی بود که در یک ماه اخیر شاهد 
اعتراضات مردم پس از جریان درگذشت 

مهسا امینی بود. 
صدای چند انفجار پی در پی که ساکنان 
از آن ها تحت عنوان نارنجک های صوتی 
یاد کردند، صدای سخنانی که ماموران 
امنیتی از بلندگوها پخش می شد. خبرگزاری 
فارس هم بر صحبت های این ماموران صحه 
گذاشته و نوشته:  »شب گذشته صدای 
اکباتان تهران در  از شهرک  بلندگویی 
شبکه های اجتماعی پخش و نوشته شد 
که پلیس مردم را تهدید کرده و گفته پاش 
برسد سر ناموس مان را هم می بریم! اما با 
گوش کردن به این صدا متوجه می شویم که 
گوینده در دفاع از مردم و کشور می گوید: 
۴۰ تا کشور آمدند به سوریه و هیچ غلطی 
نتوانستند بکنند. گفتند ایران جلوی مان 
ایستاده. برای مملکت خودمان که جان و 
خون مان را هم می دهیم. وا... قسم اگر پایش 
برسد سر ناموس و زن و بچه خودمان را 

می برُیم اما نمی گذاریم به این مملکت آسیبی 
برسد..«اما در حالیکه وضعیت شهرک، جوی 
نه چندان آرام را گذراند و ساکنان به لحاظ 
روحی در وضعیتی نه چندان مناسب بودند 
 برخی مسئولین از تغییر نام این شهرک 
سخن گفتند! در حالی که به نظر می رسد این 
اقدام در چنین برهه ای چندان عقلانی نبوده 
ساکنان این شهرک قدیمی و اصیل با هزاران 
خاطره از محل زندگی خود دارند و البته این 
در حالی است که مردم ایران همواره برای 

شهدای کشور اهمیت و احترام بالایی قائل 
بوده و هستند. 

 گفته شده هزاران تماس برای این 
تغییر نام گرفته شده

روز گذشته، علیرضا نادعلی، سخنگوی 
شورای شهر تهران، به صورت کاملا اتفاقی 
گفت: »پس از شهادت آرمان علی وردی، 
هزاران تماس با ما )کمیسیون تعیین نام 
و کمیسیون فرهنگی شورای شهر( برقرار 
شد که نام شهرک »اکباتان« به شهرک 

»آرمان« تغییر کند.« شنبه جلسه فوق العاده 
کمیسیون نامگذاری است و قرار است بررسی 
این تغییر نام همان روز توسط اعضای شورای 
شهر تهران، صورت بگیرد. سخنگوی شورای 
شهر، در پایان جلسه روز سه شنبه شورای 
شهر تهران با حضور در جمع خبرنگاران 
در مورد انتشار اخباری مبنی بر تغییر نام 
شهرک اکباتان، ضمن ایراد توضیحات فوق و 
اینکه هزاران تماس برای تغییر نام اکباتان از 
سوی شهروندان داشته اند، این را هم گفت که 
»ما نمی توانیم ورودی به تغییر نام شهرک ها 
داشته باشیم؛ چرا که هر شهرکی هیات امنا 
دارد و بر اساس قانون، شورای شهر تنها 
می تواند در تغییر نام معابر، میادین، بوستان ها 
و تاسیساتی که تحت پوشش مدیریت شهری 
است، وارد شود.«نادعلی با بیان اینکه به 
دلیل پاسخگویی به حجم احساسات مردمی 
وظیفه داریم که در حداقل زمان ممکن 
معبری مناسب در محل شهادت یا محل 
زندگی وی نامگذاری کنیم، گفت: »روز شنبه 
جلسه فوق العاده کمیسیون نامگذاری است تا 
بتوانیم برای جلسه علنی روز یکشنبه تغییر 
نام را پیشنهاد دهیم.« آرمان علی وردی، طلبه 
دهه هشتادی بوده که  در جریان  اغتشاشات 
اخیر کشور، در یکی از خیابان های اکباتان 
توسط اراذل و اوباش به شهادت رسیده است. 
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 هشدار نسبت به نبود اورژانس 
اجتماعی در 1۳0 شهر

محمدرضا حیدرهایی، سرپرست دفتر امور 
آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی 
کشور در گفت وگو با ایلنا درباره لایحه اورژانس 
اجتماعی گفت: اورژانس اجتماعی از سال ۷۸ 
راه اندازی شده و شروع به ارائه خدمات در این 
زمینه کرد. در این سال ها نیز هم نوع و بعُد 
خدمات و گستردگی ارائه خدمات در اقصی نقاط 
کشور گسترش فراوانی داشته است و در حال 
حاضر ضریب نفوذ خط ۱۲۳ در کل کشور پوشش 
داده می شود و در هر نقطه کشور که با خط ۱۲۳ 
تماس بگیرید، همکاران من پاسخگو بوده و در 
صورت لزوم نزدیک ترین مرکز اورژانس اجتماعی 
برای مداخلات اعزام می شود. او ادامه داد: اما 
آنچه که طی این سال ها لازم به نظر می رسد، این 
است که ساختار اورژانس اجتماعی هم از نظر 
لجستیک کار یعنی مراکز، خط تماس، ماشین ها 
و همچنین از نظر نیروی انسانی باید تغییر کند. 
در لایحه ای که به مجلس در خصوص ساختار و 
وظایف اورژانس اجتماعی پیشنهاد داده شد، 
قصد داریم اولا لجستیک اورژانس اجتماعی 
اصلاح شود و دولت در تقویت لجستیک به ما 
کمک کند. همچنین به دنبال این هستیم سقف 
همه دستگاه هایی که موظف هستند به اورژانس 
کمک کنند در لایحه مشخص شود. سرپرست 
دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور با بیان اینکه تنظیم این لایحه 
یک الی دو سال زمان برد، تصریح کرد: این لایحه 
پس از تنظیم، تقدیم کمیسیون اجتماعی دولت 
شد. یک الی دو بار این لایحه رفت و برگشت و 
یک سری اصلاحات روی آن انجام شد. در حال 
حاضر این لایحه در کمیسیون اجتماعی دولت 
گیر کرده است و یک سری مباحث از سوی 
اعضای کمیسیون اجتماعی دولت مطرح شده 
است از جمله اینکه یک سری از وظایف که در 
لایحه برای اورژانس اجتماعی دیده شده است 
می تواند طبق آیین نامه ابلاغ شود و یک سری 
از وظایف هم باید در صحن مجلس و در آنجا 
تصمیم گیری شود. درخواست ما از کمیسیون 
اجتماعی دولت این است که در تسریع تصویب 
و ابلاغ لایحه قانونی ساختار و وظایف اورژانس 
اجتماعی به ما کمک کنند. حیدرهایی درباره 
مراکز اورژانس اجتماعی گفت: با توجه به اینکه 
نوع آسیب های اجتماعی هر روز در حال تغییر 
و مدل آسیب های اجتماعی در حال گسترش 
است و باید نوع مداخلات هم تغییر کند، ما 
با کمبودهایی نیز مواجه هستیم. اورژانس 
اجتماعی در حال حاضر در کشور از ۱۲۰ دستگاه 
خودروی غیردولتی استفاده می کند یعنی این 
خودروها به صورت استیجاری و خرید خدمت 
در اختیار اورژانس اجتماعی هستند و قاعدتا 
از نظر علمی کار درست نیست. او ادامه داد: با 
کمک دولت و همکاری سازمان برنامه تا پایان 
سال ۱۶۰ دستگاه خودرو به ناوگان اورژانس 
اجتماعی اضافه خواهد شد و ما در حال حاضر 
منتظر ابلاغ این اعتبارات هستیم یعنی همه 
کارها و مصوبات انجام شده است و وزارت اقتصاد 
و دارایی نیز تایید کرده و در بودجه سنواتی 
هم دیده شده است و صرفا منتظر ابلاغ اعتبار 
هستیم ما قصد داریم با ورود این ۱۶۰ خودروی 
جدید، دیگر از بخش غیردولتی خرید خدمت 
نداشته باشیم و همه خودروهای غیردولتی از 
ناوگان اورژانس اجتماعی خارج شده و صرفا 
از بخش دولتی خدمت بگیریم. سرپرست دفتر 
امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی 
کشور خاطرنشان کرد: البته ما همچنان در 
لجستیک با ضعف هایی مواجه هستیم و به کمک 
دولت در این زمینه نیاز داریم. همچنین در حوزه 
نیروی انسانی نیز با مشکلاتی مواجه هستیم. در 
حال حاضر مجموع نیروی انسانی که به صورت 
خرید خدمات، قراردادی و رسمی و پیمانی در 
کل کشور استفاده می کنیم، کمتر از ۵ هزار 
نفر است. این در حالی است که در پیش نویس 
برنامه هفتم توسعه سازمان بهزیستی مکلف 
می شود که در شهرهای با بیش از ۳۰ هزار نفر 
جمعیت، مرکز اورژانس اجتماعی را راه اندازی 
کند. در برنامه ششم توسعه به ما تکلیف شده 
بود در شهرهای با بیش از ۵۰ هزار نفر اورژانس 
اجتماعی راه اندازی شود، اما همین شهرهای با 
بیش از ۵۰ هزار نفر هم که ۷۲ شهر بودند از مراکز 
اورژانس اجتماعی برخوردار نیستند و ما از نظر 
اعتبارات برای راه اندازی این مراکز در این شهرها 
با مشکل مواجه هستیم. حیدرهایی گفت: در 
حال حاضر تکلیفی که برای بهزیستی در برنامه 
هفتم توسعه در نظر گرفته شده است راه اندازی 
اورژانس در شهرهای بالای ۳۰ هزار نفر است و 
قطعا تعداد شهرهایی که فاقد اورژانس اجتماعی 
هستند بیش از ۱۲۰ الی ۱۳۰ شهر می شوند و 
ما اگر صرفا بخواهیم اورژانس سطح سه هم در 
این شهرها راه اندازی کنیم حداقل به ۸ نیرو 
احتیاج داریم و این تعداد را اگر در ۱۲۰ شهر 
فاقد اورژانس ضرب کرده و محاسبه کنیم 
مشخص می شود که به چه تعداد نیروی دیگر 
برای راه اندازی صرفا اورژانس سطح سه در 
این شهرها نیاز داریم و با شروع برنامه هفتم 
ما با کسری نیرو مواجه خواهیم شد. او درباره 
وضعیت نیروهای اورژانس اجتماعی نیز گفت: 
لایحه ای در کمیسیون اجتماعی مجلس مطرح 
شده است و موضوع تبدیل وضعیت پرسنل خرید 
خدمت اورژانس اجتماعی از خرید خدمت به 
انواع استخدام های دولتی یا قراردادی یا پیمانی 
بررسی شد؛ تعدادی از نیروها را ما با استفاده از 
لایحه ایثارگری تبدیل وضعیت کردیم البته 
شرط را برای این افراد مبنی بر این گذاشته ایم 
که همچنان در اورژانس اجتماعی فعالیت کنند. 

نگــــره

روی خط آرمان ملی

تحولات خیابان راه خود را به نامگذاری محلات باز می کند

شهرکاکباتان»آرمان«میشود؟
       نادعلی عضو شورای شهر تهران: پس از شهادت آرمان علی وردی، هزاران تماس با ما )کمیسیون تعیین نام و کمیسیون فرهنگی شورای شهر( برقرار شد که نام شهرک 

»اکباتان« به شهرک »آرمان« تغییر کند.

 امیر پویان رفیعی شاد رئیس هیات مدیره انجمن صنفی 
دفاتر سفر هوایی، گردشگری و زیارتی استان تهران با اشاره 
به آنکه این روزها حال صنعت گردشگری خوب نیست، گفته: 
دو عامل سبب حال بد گردشگری ایران است. نباید فراموش 
کرد که گردشگری به شدت به اینترنت وابسته است. نخستین 
صنعتی که به حوزه الکترونیک و تکنولوژی ورود کرد، حوزه 
گردشگری است. در این میان دفاتر خدمات مسافرتی و 
گردشگری بیش ترین استفاده را از این بخش می برند و در 
واقع کسب و کار آن ها در بستر الکترونیک رقم می خورد. به 
جرات می توان گفت، زمانی که بسیاری از کسب و کارها هنوز 
با بستر وب آشنایی نداشتند، صنعت گردشگری در این بستر 
فعالیت می کرد. حتا سیستم های رزرواسیون ما در این بستر 
انجام می شود. او ادامه داده: صنعت گردشگری با تکنولوژی 
آمیخته است. از این رو کندی سرعت اینترنت و فیلتر شدن 
اپلیکیشن هایی که بخش عمده ای از بار تبلیغات و فعالیت 
آژانس داران و فعالان گردشگری بر روی آن ها انجام می شد، 
آسیب های زیادی را متوجه صنعت گردشگری کرده است. 
بسیاری از فعالان حوزه گردشگری، باشگاه مشتریان شان 
را در بستر این اپلیکیشن ها فعال کرده بودند و اکنون با به 
مخاطره افتادن این بستر، از آنجا که جایگزینی و جابه جایی 
به اپلیکشن جدید همواره با مقاومت از سوی مشتریان 

همراه است و قطعا زمان بر خواهد بود، مشکلات عدیده ای 
را به همراه آورده است. رفیعی شاد خاطرنشان کرده: علاوه 
بر فعالیت هایی که مطرح شد، بارگذاری اطلاعات مسافران 
و آنچه که باید در سایت ها انجام می شد در بستر وب انجام 
می شود حتا اطلاعات قراردادها، تورها و سفرها نیز از طریق 
همین اپلیکیشن ها ارسال می شد که در شرایط موجود 
مختل شده است. علاوه بر تورهای داخلی که با چنین 
مسائلی روبه رو شده اند در بحث تورها نیز با چالش های 
فراوان همراه هستیم. چنانکه عملکرد نهادهای متولی در 
غرب و واکنش هایی که نشان دادند، به گونه ای ایران را جلوه 
می دهد که تصویری نامناسب از ایران است و این در ذهن 
گردشگران برای انتخاب ایران به عنوان مقصد سفر، تاثیرگذار 
است. رئیس هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر سفر هوایی، 
گردشگری و زیارتی استان تهران با اشاره به آنکه درحال 
حاضر آژانس داران و فعالان گردشگری با کنسل شدن و 
لغو تورهای ورودی همراه هستند که ضرر و زیان بسیاری 
را متوجه آن ها کرده است، گفته: گردشگری ایران در حوزه 
تورهای ورودی، دو فصل پرمسافر دارد، بهار و پاییز این دو 
فصل هستند و عموما در اردیبهشت و خرداد و مهر، آبان و 
آذر تعداد گردشگران ورودی ما افزایش می یابد. با وجود آنکه 
اکنون در زمان پر مسافر ایران قرار داریم و تورهای ورودی 

پاییز می توانست تامین کننده هزینه های سالانه ما باشد اما 
عملا با لغو این تورها ضرر و زیان زیادی متوجه گردشگری 
شده است. شرایط به گونه ای ست که حتا نمی توانیم به ورود 
تورهای گردشگران خارجی در اردیبهشت سال آینده 
نیز امید داشته باشیم. به گفته او، حدود ۸۰ تا ۹۰ درصد 
تورهای ورودی سفرشان به ایران را کنسل کرده اند. گروهی 
که سفرشان را کنسل نکردند از آن جهت است که مدل 
اجرای تورهای ورودی به این شکل است که بلیت عموما 
توسط کارگزار ما در کشورها یا خود افراد تهیه می شود از 
این رو برخی از گردشگران برای آنکه خسارت و جریمه 
کنسلی ندهند سفرشان به ایران را لغو نکردند. اما برخی دیگر 
پرداخت خسارت را پذیرفتند و سفرشان را کنسل کرده اند. 
لغو تورهای ورودی علاوه بر آنکه با کنسلی رزرو هتل ها و 
پروازها همراه است، بیکاری راهنمایان گردشگری را نیز 
به همراه دارد. تمام اعضای زنجیره گردشگری از این ضرر 
و زیان تاثیر می گیرند.رفیعی شاد در ادامه به کندی صدور 
روادید برای اتباع ایرانی که قصد سفر به کشورهای خارجی 
را دارند اشاره کرد و گفت: آمار ریجکتی وعدم صدور روادید 
بیشتر شده و این امر بر تورهای خروجی تاثیرگذار است. به 
نوعی می توان گفت، علاوه بر گردشگری داخلی و تورهای 

ورودی، گردشگری خروجی نیز با رکود روبه رو شده.  

  ۸۰ تا ۹۰ درصد تورهای گردشگری ورودی، سفرشان 
به ایران را لغو کرده اند 

 مدارس غیردولتی
شهریه ثابت مدارس غیر دولتی پایه اول ابتدایی سال 
گذشته ۷ میلیون تومان بود، اما امسال نزدیک به ۱۳ میلیون 
تومان است یعنی نزدیک به ۸۰درصد افزایش شهریه داشتند از 
مسئولان آموزش و پرورش تقاضا داریم فکری اساسی برای این 

موضوع کرده و رسیدگی کنند. 
احدی از شهریار

استخدام
در حال حاضر در اکثر کارخانجات خودروسازی و ادارات 
نیروهای ثابت آن ادارات یا به صورت پیمانی و یا قراردادی کار 
می کنند. در حال حاضر جوانان شایسته و تحصیل کرده زیادی 
هستند که بیکارند از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع 

رسیدگی کنند تا بلکه آنها هم مشغول به کار شوند. 
یک شهروند از تهران 

تامین اجتماعی
هر ماه مبلغ یک میلیون و هفتصد هزار تومان پول 
بیمه تامین اجتماعی واریز می کنیم و وقتی که به خاطر 
هزینه های گزاف درمان و دارو به بیمه احتیاج پیدا 
می کنیم، می گویند این موارد تحت پوشش بیمه تامین 
اجتماعی نیست. بسیاری از داروی های ساخت داخل 
توسط بیمه تامین اجتماعی تعهد نمی شود!؟ مثلا حتی 
برخی داروهای شایع مثل شربت معده هم از تعهد بیمه 
تامین اجتماعی خارج شده است لطفا مسئولان رسیدگی 

کنند. 
حسنی از تهران 

جرایم مالی
زندانیان زیادی به دلیل مسائل مالی در زندان هستند چرا 
ترتیبی اتخاذ نمی شود که دوران محکومیت این دسته از 
زندانیان بیرون از زندان و تحت نظر و در محدوده شهر آنها باشد 

تا بتوانند بدهی های خود را صاف کنند. 
اکبری از تهران 

مجید اصانلو، نماینده زنجان در شورای 
عالی استان ها به مشکلات و بحران کم آبی 
شهرستان خدابنده اشاره کرد و گفت: چندین 
بار به مسئول اداره آبفای شهرستان خدابنده و 
مدیرکل در استان مراجعه کردم اما متأسفانه 
وعده هایی دادند که تاکنون عملی نشده اند. 
به طور مثال بارها قول داده اند برای جبران 
کم آبی شهرستان اقدام به حفر چاه، لوله 
کشی و انتقال آب از مناطق دیگر می کنند اما 
در عمل تاکنون اتفاقی نیفتاده و تا آنجا که 
متوجه شدم مسئولان آبفا برنامه خاصی در 
این باره ندارند و شاید منتظرند اقلیم عوض 
شود و با بارش بارندگی قطعی آب شهرها 
و روستاها جبران شود تا فشار اعتراضات 

مردمی کمتر شود. 
به گزارش ایلنا، نماینده زنجان در شورای 
عالی استان ها ادامه داد: تاکنون مسئولان 
آبفای خدابنده اقدامی که مشکل را برطرف 
کند انجام نداده اند. حداقل انتظار مان از 
مسئولان آبفا این است که مسئولیت تأمین 
آب را برعهده بگیرند. حتی با آنها مکاتبه 
کردم که شما مسئول تامین آب هستید 
حداقل کاری که می توانید بکنید این است 

که در مورد بحران آب همان گونه که به ما 
توضیح می دهید که کاری نمی توانید بکنید 
در شهرستان به مردم گزارش و توضیح 
بدهید اما از انجام همین کار هم دریغ کردند. 
 اداره آبفا از کمترین و کوچک ترین 

مسئولیتش سر باز می زند
وی افرود: متأسفانه یکی از مسائلی که 
در کشور با آن دست به گریبان هستیم این 
است که از نظر برخی از مسئولان یکی از 
کاربردهای شورا ضربه گیر بودن است. یعنی 
اگر اعتراض یا انتقادی از سوی مردم شد 
متوجه شورایی ها شود و هم اکنون در مشکل 
بحران آب شهرستان خدابنده هم بیش ترین 
فشارها بر روی ما است و اداره آبفا از کمترین 
و کوچک ترین مسئولیتش سر باز می زند.     

 زندگی و معیشت مردم به آب های 
زیر زمینی گره خورده

عضو شورای عالی استان ها اضافه کرد: 
کشت محصولات کشاورزی مانند سیب 
زمینی، هندوانه و جالیزی کم ارزش در 
بسیاری از مناطق کشور به دلیل شرایط 
جغرافیایی و خشکیدگی شان در سال های 
اخیر باید ممنوع اعلام شوند و همه دنیا هم به 

این نتیجه رسیده اند که کشت این محصولات 
خیلی دیگر توجیه اقتصادی ندارد. متأسفانه 
در شهرستان خدابنده طی ۱۵ سال اخیر یک 
سیاست اشتباهی به وجود آمد که زندگی 
و معیشت بسیاری از مردم به آب های زیر 
زمینی گره خورد و اگر فردی دنبال اشتغال 
بود مجوز چاه عمیقی می گرفت و چند صد 
نفر دور این چاه در زمین های کشاورزی 
مشغول به کار می شدند. تا زمانی که مشکل 
آبی خیلی  کم  بحران  نبود،  خشکسالی 
خودش را نشان نمی داد اما با خشکسالی ها 
عملا معیشت بسیاری از مردم که وابسته به 
آب های زیر زمینی است به مشکل برخورد 
و چه بخواهیم و چه نخواهیم طبق نظر 
کارشناسان امر بالاخره این معیشت و اشتغال 
از بین خواهد رفت. وی گفت: درخواست ما 
از مسئولان این است قبل از اینکه بحران و 
اعتراضی به وجود بیاید مشکل محصولات 
کشاورزی آب بر و برداشت های بیش از اندازه 
از آب های زیر زمینی را کنترل و مدیریت 
کنند. در همه دنیا قبل از اینکه بحران آب 
بروز کند، پیش بینی و برنامه ریزی هایی 
می کنند اما متأسفانه ما منتظر می مانیم تا 
مشکل به بحران تبدیل شود که بعد تازه به 

فکر چاره بیفتیم. 
 وضعیت آبی شهرستان خدابنده به 

بحران تبدیل شده
نماینده زنجان در شورای عالی استان ها 
بیان کرد: هم اکنون وضعیت آبی شهرستان 
خدابنده به بحران تبدیل شده و شهر قیدار 
بحران جدی تری دارد. در شهر کرسف که 
۷ هزار نفر جمعیت دارد کلا آب قطع است 
و بیش از ۵۰ درصد آب شهر ۱۰ هزار نفری 
سهرورد در تابستانی که گذشت قطع بود و 
همچنین شهر گرماب کلا دچار بحران آب 

است. حدودا ۷۰ درصد روستاهای خدابنده 
هم با بحران آبی مواجهند. این مناطق با تانکر 
آبرسانی می شود و برخی مناطق هم آبرسانی 
نمی شوند. در تابستانی که گذشت بحران آب 
در این شهرستان واقعا جدی بود. اصانلو گفت: 
در کنار این همه بحران هیچگونه مدیریت 
بحرانی در رفع کم آبی خدا بنده وجود ندارد 
و هیچگونه تلاش جهادی هم نمی شود. 
مردم ما فهیم و محترمند و از نماینده مردم 
در مجلس انتظار نداریم این بحران را سریعا 
حل کند اما این انتظار را داریم که تلاش و 
اقدامی در این زمینه کند که مردم نتیجه اش 

را مشاهده کنند. 
نتیجه  این  به  مسئولان  هنوز 
نرسیده اند که دچار مشکل و بحران 

آبیم
اصانلو افزود: هنوز مسئولان به این نتیجه 
نرسیده اند که دچار مشکل و بحران آب 
هستیم و وقتی آب تمام شد و حتی یک 
قطره اش نماند شاید آنوقت برخی از مسئولان 
ما از خواب غفلت بیدار شوند و ببینند آبی 
وجود ندارد و تمام شده است. در شهر کرسف 
مردم صبح ها با دبه برای جمع آوری آب 
دور تانکرها جمع می شوند که اصلا زیبنده 
یک شهر نیست و حتی هزینه تانکری که 
ما دادیم که به مردم آبرسانی می کنند را 
اداره آبفا نپرداخت. هنوز مسئولان متوجه 
نشده اند شورا وظیفه نظارتی دارد نه اجرایی! 
ما بسیاری از وظایف آبفا را انجام داده ایم و در 
برخی از نقاط شهرستان حتی لوله گذاری هم 
کرده ایم.وی گفت: در سفری که چند روز قبل 
وزیر نیرو به شهرستان خدابنده داشتند اعتبار 
خوبی برای رفع مشکل آب این شهرستان 
داده اند که امیدوارم به زودی بحران آب این 

شهرستان برطرف شود.

 بحران آب در بزرگ ترین شهرستان شمال غرب کشور

قبل از اینکه بحران و اعتراضی به وجود بیاید مدیریت کنید!


